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Historie školství v Rakvicích 
do konce 1. světové války 

(II. část)
1868 –  Zřízení další učebny
v domě číslo 145
V roce 1840 měla rakvická ško-

la 158 žáků a jejich počet v násle-
dujících letech stoupal. Jednotříd-
ní škola, postavená v roce 1808, 
pro velký počet dětí nedostačova-
la, a proto byla v roce 1868 zříze-
na další učebna v domě číslo 145 
(naproti fary – vedle sokolovny).                                                                                         

 
1880 – Se zavedením povinné os-

mileté školní docházky je okresní 
školní radou nařízena i stavba ško-
ly v Rakvicích

V roce 1867 byl v Rakousko-Uher-
ské monarchii zrušen církevní do-
hled nad školami a zavedena povin-
ná osmiletá školní docházka. Dvě 
učebny přestaly rakvickým školá-
kům kapacitně stačit. 

Obec byla tedy donucena postavit 
školu novou. Vypovídá o tom i zápis 
obecního zastupitelstva z 26. prosin-
ce 1880:

„Jelikož počet dě-
tí k návštěvě školy po-
vinných ve zdejší ob-
ci Rakvice obnáší 347 a 
pro tolik dětí dvě škol-
ní světnice nevyhovují, 
aby se mohlo s dobrým 
prospěchem vyučova-
ti, bylo představenstvu 
výměrem okresní školní 
rady ze dne 29. listopa-
du 1880 nařízeno, aby se  
obecní  výbor o zaopat-
ření prostředků k provedení stavby 
co nejdříve postaral.“ 

Plány budovy školy vypracoval 
Karel Jirsuch, civilní inženýr v Žid-
lochovicích.

 Výlohy na stavbu budovy byly 
pokryty z honebních peněz   (8000 
zlatých), z nájmu obecních polí za 
železnicí, z prodeje obecního domu 
číslo 145 a z honitby pronajaté na 40 
roků knížecí správě rodu Lichten-
steinů (předem zaplacený obnos).

1881 – Snižovací dražbou byla 
zakázka na stavbu obecné školy za-
dána fi rmě Aškenes z Hustopečí

20. února 1881 se představenstvo 
obce usneslo, že z obecního domu 
číslo 22, kde stála obecní hospoda 
a obecní kovárna, bude zbudována 
čtyřtřídní obecná škola. 

Výběr stavitele probíhal veřej-
nou snižovací dražbou. Konala se 
17. března 1881 a účastnilo se jí 6 
firem. Práce byla zadána nejnižší 
nabídce Adolfa Aškenese, podni-
katele z Hustopečí, za 13 480 zla-
tých. 

Se stavbou mělo být započato 

ihned, aby do konce září 1882 byla 
škola dokončena.

I přes přísný výběr stavitele na-
letěli Rakvičané podvodníkovi

V další dražbě získal Aškenes také 
zakázku na vybudování místností na 
školním dvoře a na přistavění ohrad-
ní zdi, a to za 3 900 zlatých. Měl te-
dy postavit školu, vedlejší místnosti 
a zeď za 17 380 zlatých. Při koneč-
né uzávěrce však požadoval jen za 
stavbu školy 20 000 zlatých. Celkem 
bylo naúčtováno víceprací za 7 185 
zlatých. Tím vznikl spor mezi obcí a 
podnikatelem, který trval až do listo-
padu 1885, kdy Aškenes dostal 2 500 
zlatých. Ze zápisu obecního předsta-
venstva je patrné, jak velká tehdy 
panovala se stavbou nespokojenost. 
Materiál byl mnohdy nekvalitní
a podnikatel naúčtoval i to, co na 
stavbě nebylo - více dveří, silnější 
stěny, větší výkopy sklepů apod., ně-
které věci dokonce účtoval dvakrát.

1882 – Učitelé nabádali rodiče, 
aby sobě školy vážili a dítky
k pilné návštěvě přidržovali

Fotografi e dnes zbořeného domu č. 145 pochází asi z roku 1960První správcové
rakvických škol

1754  Libor Hlaváček

1784  Jan Schleyer
(†1806)

1806  Antonín Schleyer
(† 1824 - 47 let)

- syn Jana Schleyera

1825  Josef Odl  
(† 1830)

1830  Pavel Čechák  
(†1852 - 72 let)

 - učitel vlastenců Kornyšla a Průdka

1852  Jan Čechák 
(† 1866 - 45 let - cholera)

1866  Antonín Kubíček 
(†1893 - 62 let)

- výborný zpěvák,
- propagoval pokrok ve vinařství
- spolupracoval s E. Kornyšlem

Rozpočet plánovaných nákladů
na stavbu obecné školy:

• Práce zednická 3 174 zlatých 67 kr.
• Práce kamenická 1 284 zlatých 49 kr.
• Práce tesařská 2 347 zlatých 45 kr.
• Práce pokryvačská 113 zlatých 76 kr.
• Práce řemeslnická 4 926 zlatých
• Materiál 4 523 zlatých 27 kr.
      
 Celkem 16 330 zlatých 27 kr.
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Školní budova je až k podloží 

(soklu) z lomového kamene, nad 
ním z pálených cihel. Půda je dláž-
děna cihlami, které mají budovu do-
statečně ochránit proti ohni. Při stav-
bě bylo také používáno asfaltových 
ploten jako ochrany proti vlhkosti.

Škola měla po dokončení 4 učeb-
ny, kabinet a byty. Slavnostně vysvě-
cena byla 10. září 1882 a nadučitel 
Antonín Kubíček spolu s učitelem 
Antonínem Vomelou povzbuzovali 
ve svých projevech rodiče, aby „so-
bě školy vážili a dítky své k pilné ná-
vštěvě školy přidržovali.“ 

V tomto roce chodilo do školy 391 
žáků. 

1902 – Sto dvacet čtvrťáků přimě-
lo radní k přístavbě školy

I tato nově postavená škola však 
brzy nedostačovala a bylo třeba ji 
rozšířit. Nákresy a rozpočet byly po-
řízeny již v roce 1893, ale rozhodnutí 
o stavbě se stále odkládalo. 

Zastupitelstvo však bylo nako-
nec nuceno souhlas k přístavbě 
o dvě učebny dát (nákladem 4 000 
zlatých), neboť v roce 1901 chodi-
lo do 4. třídy 120 žáků! V roce 1902 
školu v Rakvicích navštěvovalo 408 
žáků. Od roku 1903 měli k dispozici 
již nové učebny.

Fotografi e školy několik let po otevření. Všimněte si tvaru střechy a také plotu.

Po přístavbě má střecha obecné školy jiný tvar a okna vlevo jsou vyšší. Přistavěny 
byly dvě třídy nad sebou a schodiště.

Rakvická obecná škola (postavená 1882, přístavba 1902) – před školou je již silnicePamětní deska ve škole

Miroslav Vajbar (čerpáno z rodinného archivu Rostislava Vajbara a Josefa Vajbara Machara)
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Zdálo by se, že v dnešní až pře-
technizované a vědecké době už není 
místo pro různé pověry, nadpřirozené 
úkazy či jiné záhady. Ve skutečnosti 
tomu tak ale není, jak ostatně může-
me na sobě a ve svém okolí prakticky 
denně pozorovat. Člověk má rád ta-
jemno, je od přírody zvědavý a láká 
ho objevování, a to od pradávna do-
dnes, jenom si to nechce přiznat. A tak 
si přiznejme aspoň tu malou rezervu, 
kterou si necháváme pro nadpozem-
ské vysvětlení záhadných událos-
tí i souvislostí „mezi nebem a zemí“. 
Následující příběhy rozhodně nejsou 
propagací okultizmu, ale cosi zajíma-
vého na nich přece jenom je.

Tak třeba se říká, že je velice špat-
ným znamením, když se zastaví ho-
diny. Ty rakvické, tedy na věži kos-
tela, přestaly šlapat v roce 1914. A co 
následovalo, to všichni víme. Do vál-
ky odešlo 600 Rakvičanů a kolem 50 
se jich už nevrátilo, další utrpěli těžká 
zranění. Mimochodem – nové hodiny 
pak namontovala brněnská fi rma Mo-
ravus až v roce 1936. Většinou šly a 
jdou, jen stály 8 800 korun.

Dne 23. listopadu téhož roku (1936) 
vystrašil Rakvičany jasný meteor. 
Pravda, bylo to už půl roku od tragé-

die na Dyji, zato 
svět začal být ne-
obyčejně neklid-
ný a zlý.

Začátkem roku 
1938 zasáhly Rak-
vice silné mrazy 
(-22°), ale i velice 
neobvyklý úkaz – 
polární záře, což 
si lidé nemohli 
vysvětlovat jinak 
nežli špatné zna-
mení. A špatné zprávy došly právě 
z výšek, když během dvou měsíců tra-
gicky zahynuli dva rakvičtí letci. Ná-
sledovala částečná mobilizace (39 mu-
žů), v září stanné právo (71 mužů) a 
mobilizace, kdy na svá místa nastou-
pilo 210 rakvických vojáků. V červnu 
byla obec uzavřena kvůli slintavce a 
v září sahala záplava až na Podkozi-
perky. Následné události v Evropě jsou 
dostatečně známé z dějin i povědomí.

Pokud se jedná o vesmírné úkazy, 
nic radostného to nevěstí ani dnes. 
Před půlnocí 4. února 2007 si někteří 
Rakvičané všimli krátkého a silného 
záblesku, který ozářil celou krajinu. To 
bolid „Břeclav“ shořel někde u Čejče, 
přičemž vše zaznamenala speciální ka-

mera na hvězdárně ve Veselí nad Mo-
ravou. Zajímavostí je, že vedle obrazu 
zachytila i zvuk padajícího tělesa, což 
se podařilo vůbec poprvé na světě.

Koneckonců – výrazné nebeské 
úkazy jsme mohli vidět i letos. Hned 
4. ledna to bylo až 80 % zatmění Slun-
ce a 15. června dosti vzácné úplné za-
tmění Měsíce. A to se ještě kvapem blí-
ží strašící poslední den tisíciletého ka-
lendáře starých Mayů, což připadá na 
21. prosince 2012. 

No co, uvidíme. Na to vše moderní 
člověk nevěří, ale na druhé straně čím 
dál víc pociťujeme, že současný svět je 
víc nemocný, než je zdrávo a o rozum-
né změny si přímo koleduje.

Rak

Náhody, nebo varování? 

Vážení  čtenáři, 
také máte dojem, že ta dnešní mlá-

dež má samé špatné vlastnosti, je ne-
zvedená, myslí jen na lumpárny, nic ji 
nezajímá, je lhostejná, drzá, sprostá a 
vše jen ničí? A že vyrůstá ve špatném 
prostředí? Že ve škole je nic kloudné-
ho nenaučí a učitelé jsou neschopní? 
A vy učitelé si naopak myslíte, že je to 
vina rodičů? 

Před více než 110 
lety, v roce 1900, byla 
vydána kniha „Lidské 
dokumenty“ od Au-
gusty Šebestové. Je to 
skvělý soubor náro-
dopisných poznámek 
z  Vrbice, Bořetic, Čej-
kovic, Kobylí, Němči-
ček, Rakvic, Velkých 
Bílovic, Velkých Pav-
lovic a Žižkova. 

Z následujících uká-
zek této knihy si lze 
učinit částečnou před-
stavu o prostředí, ve 
kterém děti vyrůstaly, 

a můžeme porovnat, co se za více než 
jedno století změnilo a co ne. 

Jak trestáme děti?        
- Dyž to bylo tak kór ma-

lý, tož sem vzala ze tři prútky
z metle a vyčubala sem temu. Dyž se 
dítě po hubě liská, je tuze soplivý. Do 
zádú se taky nemá bit, to se zajíká. Po 
hlavě, to može ohluchnút. Chlapi ti 

odpášú řemeň lebo 
pás, a tema přas-
kama bijú hlava 
nehlava, a matky 
zastávajú, protože 
beztak to nerádi vi-
dijú, dyž chlap děti 
bije - no víte, chlap-
ská ruka!

- My ženský bije-
me tak větší děcka 
hadrú, lebo vařejú,
a to ty děcka hneď 
sú pod lůžkem. A to 
nekerý umijú pro-
sit: „Pro Boha vás 
prosím, pro všecko 

svatý, pro panenku Mariu, mamineč-
ko zlatá, nebite mě!“ 

- „Enom mu hodně vyrazgat, pane 
učitel, jak nebude poslúchat,“ povida-
la sem toť panovi učitelovi.

Domácnost a škola   
-  Co tak myslíte, byly děti indá lep-

ší, jak včil?
-  No stěžujú si lidi, že sú včil děti 

tuze nezvedený a tá chasa taky dělá 
darebnosti. 

-  No a kdo je temu vinnen? 
-  Já myslím, že rodiči. 
- A já říkám, že aji v tech školách to 

ináč vedú. Dyž sem já chodila do ško-
le, zpívaly sme takový pěkný pěsnič-
ky, takovú pěknú notu měly, třeba ta: 
„Mírný podzim minul“, potom „Na 
pahorku za dědinú“ a „Hej, školáci, 
milerádi školu navštěvujeme“, ty sem 
tuze ráda zpívávala a včil takový hlú-
pý plky jich učijú, třeba „Šohajíček ko-
ně zapřahá“.

- No co pěsničky. Škola včilejší né-
ni špatná. Ale zdá se mně, že pro na-
šu potřebu byla indá lepší, jednoduš-

Mládež  před více než 110 lety
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ší. Včíl se teho učijú 
moc, ale vynde ze 
škole, popše celú 
stránku počtama, ale 
nesčítá si, kolik mu 
donde za fůru ječme-
ňa. Ty nápěvy staro-
dávný, jak ty kostel-
ní, tak ty školní se 
mně taky lepší líbily, 
včil je to moc křik-
lavý. 

- Naša Katuša 
dycky říká, co se 
ju v tej školi tema 
krychlama namuči-
li, zapamatovat si to 
nemohla o živej svět, 
a že nač se to učila, 
šak to včil nepotře-
buje. 

- Špatnýho jich 
tam neučijú nic. Ro-
diči a enom rodiči 
sú všeckýmu vinni. 
Moje děti mně neodmluvijú a taky ci-
zím neublížijú, ani řečú a nijak. Ale 
tam dyž řekne rodičom „starej osle“, 
„babo hlúpá“, co teprú druhým? Es-
li ta chasa, třeba ti legrúti, dělajú čer-

toviny, ešče to zakračajú, šak - prej - 
sme byli sami takoví. No ja, ale kam 
to vede? Dyž už je to kór syrový, tož 
to člověka bolí. Neco jak neco. Jak 
toť převraceli stole v hospodě, ale šli 
sme toť s panem radú okolo nich, jak 
by nic. Povídali sme si potom v rad-
nici, že šak na říšskej radě sú učení 
páni a jakú dělali. Toto sú přece enom 
kluci. 

- No beztak, je to mladý a hlúpý, 
trochu to búřit musí, jak mladý víno, 
než to vykyše. 

- To už zas mám takovým matkám 
za zlý, dyž se teho zastávajú, jak tá 
Nedopilka. Tí její chlapci ji kdejakej 
hrnec poklúkli, a snáď všecko by ji 
byli roztřískali, dyby nebyla doběh-
la pro nás. A dyž ji to potom ženský 

nadhazovaly, ešče si řekla: „Ja šak 
hrnce sú moje a syni sú taky moji, tož 
co je vám po tem.“ 

- A já zas povidám, že ani tí rodiči 
nejsú temu vinni. Já teda sem ani otca 

ani matky nepoznal 
- umřeli chudáci oba 
tuze mladí - ani do 
škole sem nechodil. 
Švakrová si mysleli, 
že je lepší, dyž upa-
su pět, šest krav, než 
dybych zahálel ve 
školi. Ná na tej pas-
tvě mě naučili číst, 
jak by bičem mrs-
kál a su člověkem. 
Nahospodařil sem 
z malička děťom 

dosť, děti si na mě naříkat nesmijú. 
Říkávali mně moji vrstevnici: „Dyť 
se tak neder, kamaráde, zedereš se a 
co z teho budeš mět?“ Oni si hověli a 
sú skoro všecí tam a já su zdravej do-
posaváď. A o krejcar nebylo u mě ni-
kdá zle. 

- No to je taky pravda. Má-li byt co 
k čemu, je hneď za mlada, ale kemu 
néni s hůry dáno, v hapatyce nekúpí. 
Nekerých musíte vest a pohánět jak 
teho volka, nesmíte to z ruk pustit. 

Nálevy a kořalka 
- 88letý muž: „Dyž mně bylo 13 

roků, nevěděl jsem, co je to kořalka, 
a včil je dítěti rok, a už to do něho 
lejú“. 

- Tady měli jední za pěknej maje-

tek, ale obá se dali na 
pití, a s núzú, že ma-
jú to bývání na dvo-
ře. Tech dětí bylo mně 
dycky líto. Jak dorůs-
taly, mosely do služby, 
a to tí chlapci dycky 
hleděli, jak by chceli 
dědinu vypálit, bez-
tak jim to bylo líto, že 
druzí si na jejich grun-
tě hovijú.

- Nemožeme před 
ním nic ubránit. Kde 
jaký vejce, kde jakú 
turkyň, no k čemu se 
dodře, to nám upajt-
ne a zanese za gořa-
lu. Onekdá sme mu-
sely všecky pozutě-
kat z chalupy, chcél 
na nás klíček od 
presúzka, ja pravda, 
ty bys to tam pěk-
ně spořádal, ešče by 

nám aji sádlo mohl prodat
a co potom. 

- Dokáď tech ochlastů nebylo to-
lej, povdal si výbor, „co na tem stojí, 
povolme mu to.“ A taky v tem bývali 
všelijaký partyky. Ale včil se kakva-
lencky bránijú, nechcú novej nálev 
povolit. 

- Je jich až moc! Kolikrát aji od úřa-
du vyjedú ven co a jak, ale představ, 
nepovolí. No co pak nadělá tá gořala 
málo žebroty a zlodějstva v obci? 

- „Ja ta cúdí tu kořalku. On ji aji 
k vaření všecko z komory snese a ona 
ešče aji z teho mu upajtne a zanese za 
gořalu, a chuďata děti nejednú idú 
s prázným žaludkem do škole.“ 

Z knihy A. Šebestové 
Lidské dokumenty

Miroslav Vajbar 

Augusta Šebestová
(1852 Kobylí – 1933 Brno)

Ve své knize Lidské dokumenty všestranně 
a věrně líčí život Hanáckých Slováků. 

Studie obsahuje cenný a zajímavý národopisný materiál 
jak po stránce kulturní, tak i jazykové.

Se zpracováním zápisů začala po přestěhování 
do Velkých Pavlovic, po svatbě v roce 1886. 

Konzultovala je s Janem Herbenem 
a švagrem Aloisem Mrštíkem. 
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Závěrečný účet obce Rakvice za rok 2010

P ř í j m y : 33 891 759,90 Kč
V průběhu roku 2010 obdržela obec celkové příjmy ve výši 29 527 283,67 Kč, do příjmů roku 2010 byl zařazen zůstatek
z roku 2009 ve výši 4 364 476,23 Kč (z toho daňové příjmy 20 719 652,51 Kč, nedaňové příjmy 1 300 918,21 Kč, kapitálové 
příjmy 226 248,00 Kč, přijaté transfery - dotace - 7 280 464,95 Kč) 

V ý d a j e : 18  376 495,08 Kč
(z toho běžné výdaje 13 924 478,08 Kč, kapitálové výdaje 2 652 017,00 Kč, splátka úvěru 1 800 000,00 Kč) 

Skutečné příjmy a výdaje v roce 2010

Přehled obdržených účelových dotací a transferů v roce 2010:
      13 148,25 Kč refundace mezd z úřadu práce ÚZ 13234 nástroj 33 zdroj 1
      74 506,75 Kč refundace mezd z úřadu práce ÚZ 13234 nástroj 33 zdroj 5
    745 291,33 Kč regenerace mokřadu Rybníčky ÚZ 15827 nástroj 53 zdroj 5
      43 840,65 Kč regenerace mokřadu Rybníčky ÚZ 90877 nástroj 53 zdroj 1
      17 152,95 Kč úprava sport. zařízení ZŠaMŠ ÚZ 86001 nástroj 38 zdroj 1
    368 136,07 Kč úprava sport. zařízení ZŠaMŠ ÚZ 86501 nástroj 38 zdroj 1
    194 400,10 Kč úprava sport. zařízení ZŠaMŠ ÚZ 86005 nástroj 38 zdroj 5
 4 172 208,85 Kč úprava sport. zařízení ZŠaMŠ ÚZ 86505 nástroj 38 zdroj 5
      36 600,00 Kč volby do Poslanecké sněmovny ÚZ 98071
      38 000,00 Kč volby do Obecního zastupitelstva ÚZ 98187
        8 658,00 Kč sčítání lidu 2011 ÚZ 98005
        2 770,00 Kč odborná příprava sboru dobrovolných hasičů ÚZ 14004
      10 000,00 Kč peněžitý dar z rozpočtu Jihomoravského kraje ÚZ 00363

Z dotace na volby do Poslanecké sněmovny obec v řádném termínu vrátila 5 115,- Kč.
Z dotace na volby do Obecního zastupitelstva obec v řádném termínu vrátila 9 852,- Kč.

Z dotace na sčítání lidu 2011 obec v řádném termínu vrátila 8 658,- Kč
Ostatní účelové dotace byly bez problémů vyčerpány a řádně zúčtovány.

Přehled příjmů v roce 2010 mimo daňové příjmy a dotace:
    174 602,00 Kč příjmy z vydobývaného prostoru par. 2119
      51 642,00 Kč za kovový odpad par. 2122
        8 664,00 Kč půjčovné v knihovně par. 3314
     26 290,00  Kč SMS par. 3341
      40 230,00 Kč prodej Rakvického zpravodaje par. 3349
      49 560,00 Kč sokolovna par. 3392
      15 000,00 Kč prodej majetku – vozidlo AVIA par. 3419
    112 056,00 Kč nájem nebytových prostor par. 3613
           900,00 Kč nájem hrobového místa par. 3632
    147 702,00 Kč z pronájmu pozemků par. 3639
    173 260,00 Kč z prodeje obecních pozemků par. 3639
    289 108,50 Kč sběr separovaného / tříděného / odpadu par. 3723
        3 500,00 Kč bloky na kontejnerovou skládku par. 3729
      80 000,00 Kč příspěvek České pošty par. 3745
    121 098,00 Kč za služby místní správy par. 6171
      71 112,71 Kč příjmy z úroků par. 6310
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Přehled výdajů v roce 2010 mimo běžné provozní výdaje:
        1 241,40 Kč psi v útulku par. 1014
        5 400,00 Kč odvoz kovového odpadu par. 2122
    114 210,00 Kč cestovní ruch par. 2143
    112 204,80 Kč silnice – materiál,opravy par. 2212
    716 930,22 Kč chodníky,polní cesty – opravy, výstavba par. 2219
    489 557,00 Kč rekultivace „ Rybníčky“ par. 2341
 2 475 170,00 Kč Základní škola a Mateřská škola Rakvice par. 3119
    322 459,89 Kč obecní knihovna par. 3314
      34 719,40 Kč galerie par. 3315
      33 170,00 Kč kulturní akce obce, obecní kronika par. 3319
    191 137,58 Kč SMS par. 3341
      96 988,60 Kč Rakvický zpravodaj par. 3349
      59 488,00 Kč obřady, sbor pro občanské záležitosti par. 3399
    223 367,52 Kč sokolovna par. 3392
    509 582,90 Kč SK Rakvice 1932 par. 3419
    152 667,00 Kč zájmová činnost, spolky par. 3429
    720 099,17 Kč veřejné osvětlení par. 3631
 1 062 498,60 Kč pohřebnictví par. 3632
      15 600,00 Kč územní plánování par. 3635
    241 195,00 Kč komunální služby par. 3639
 1 173 947,07 Kč svoz a uložení komunálních odpadů par. 3722
    275 911,85 Kč likvidace separovaných odpadů par. 3723
    535 045,55 Kč sběrný dvůr - ul. Dolní, příspěvky DSO ČJV par. 3729
      88 140,00 Kč protipovodňová hráz par. 3744
 1 089 338,20 Kč péče o vzhled obce veřejnou zeleň par. 3745
      10 000,00 Kč CHARITA par. 4341
 1 008 424,00 Kč dům pro seniory par. 4357
     282 032,72 Kč požární ochrana par. 5512
  1 034 148,98 Kč Zastupitelstvo obce Rakvice par. 6112
  3 312 905,73 Kč provoz místní správy par. 6171
       24 469,00 Kč úroky a poplatky bankám par. 6310
       74 004,00 Kč pojištění vozidel a budov par. 6320
       13 168,50 Kč využití volného času dětí a mládeže par. 3421

Inventarizace byla provedena ke dni 31. 12. 2009. Nebyly zjištěny přebytky, manka ani škody. Skutečný  stav inventari-
zovaného majetku byl členy komisí zkontrolován a porovnán s účetním stavem. Na návrh inventarizačních komisí sou-
hlasila vyřazovací komise s vyřazením majetku v celkové částce 131 293,30 Kč. Ke dni inventarizace má obec pohledávky
z neuhrazených faktur v celkové výši 345 694,- Kč. 

Pohledávky z místních poplatků: za svoz odpadů 8 956 Kč

Na základě zřizovací listiny ze dne 15. 12. 2004 má Obec Rakvice zřízenou příspěvkovou  organizaci „Základní škola 
a Mateřská škola Rakvice“. ZŠ a MŠ Rakvice obdržela od zřizovatele v roce 2010 neinvestiční příspěvek na provoz  ve 
výši 2 470 172,- Kč  Příspěvková organizace ukončila hospodaření v roce 2010 se zůstatkem: 177 309,05 Kč (z doplňkové 
činnosti 154 184,21 Kč, z hlavní činnosti 23 124,84 Kč).

Obec Rakvice požádala na základě § 42 odst. 2 zákona č. 128/2000 Sb. o přezkum hospodaření za rok 2010. Přezkum pro-
vedl auditor Ing. František Dvořák, bytem Mikulov, Dukelská 22. 

Zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 2010 je nedílnou součástí závěrečného účtu. S celým obsahem zá-
věrečného účtu je možné se seznámit na podatelně Obecního úřadu v Rakvicích.

Inventarizace majetku, pohledávek, závazků



44  ZE ŽIVOTA OBCE 8

Obecně závazná vyhláška obce RAKVICE 
o stanovení podmínek pro pořádání, průběh 

a ukončení veřejnosti přístupných kulturních akcí

(1) Veřejnosti přístupné kulturní ak-
ce včetně tanečních zábav a diskoték 
lze provozovat pouze: 
a) v pátek a v sobotu v době od 06:00 
hodin do 24:00 hodin 
b) v ostatní dny v době od 06:00 hodin 
do 22:00 hodin. 

(2) Z tohoto ustanovení může udě-
lit Zastupitelstvo obce výjimku, a to 
pouze: 
a) na pořádání konkrétní akce 
b) na období nepřesahující tři měsíce, 
je-li akce pravidelně opakována. 

(3) Žadatel o výjimku doloží žádost 
s těmito údaji: 
a) přesným označením činnosti, do-
bou a místem konání, určením pořa-
datele, uvedením druhu hudební pro-
dukce 
b) předpokládaným počtem osob, kte-
ré se akce zúčastní 

c) identifi kací osoby, zodpovědné za 
zajištění pořadatelské služby, uvede-
ním čísla mobilního telefonu, na kte-
rém bude po celou dobu trvání akce 
k dispozici. 

(4) Zastupitelstvo obce je oprávně-
no udělení výjimky a stanovení její 
účinnosti 
a) podmínit splněním určitých dopl-
ňujících podmínek směřujících k zajiš-
tění veřejného pořádku. 

(5) Zastupitelstvo obce může uděle-
ní výjimky v průběhu její účinnosti 
zrušit, narušuje-li konání akce v do-
bě nočního klidu veřejný pořádek. 

(6) Pořadatel akce je povinen oznámit 
Obecnímu úřadu Rakvice nejpozději 
deset dnů před jejím konáním: 
a) jméno a příjmení nebo název, trvalý 
pobyt nebo sídlo pořadatele akce, IČ, 

b) označení druhu akce nebo opaku-
jících se akcí, zda se jedná o akci pro 
mládež, datum konání, počátek, ko-
nec a místo konání, 
c) kapacitu sálu, předpokládaný počet 
osob, které se akce zúčastní, 
d) počet členů pořadatelské služby, je-
jich označení a kontakt na tyto osoby. 

(7) Pořadatel je povinen zajistit, aby 
člen pořadatelské služby byl příto-
men v průběhu konání celé akce a 
označen viditelným nápisem „Pořa-
datelská služba“. 

(8) O výjimku překročení ukončení 
akce podle bodu 1 nemusí žádat po-
řadatel letních hodů a Kateřinských 
hodů. 

(9) Podmínky stanovené v čl. 1 se ne-
vztahují na akce, jejichž pořadatelem 
je obec či obcí zřízená organizace. 

ustanovení § 10 písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů

Zastupitelstvo obce Rakvice se dne 15. srpna 2011 usneslo vydat tuto obecně závaznou vyhlášku:

Článek  1
Podmínky pro pořádání a průběh veřejnosti přístupných kulturních akcí

Z iniciativy kontrolního výboru 
vzešel návrh Obecně závazné vy-
hlášky obce Rakvice o stanovení 
podmínek pro pořádání, průběh a 
ukončení veřejnosti přístupných 
kulturních akcí, který byl na posled-
ním zasedání Zastupitelstva schvá-
len. I přesto, že návrh vyhlášky byl 
zveřejněn dostatečně dlouho, a to jak 
na internetových stránkách obce, tak 
na úřední desce obce, způsobil po je-
jím schválení vlnu negativních reak-
cí, nepochopení a dotazů z řad obča-
nů na zastupitele. Co jsme tedy vlast-
ně schválili za vyhlášku?

Tato vyhláška se vztahuje pou-
ze na veřejné akce přístupné široké 
veřejnosti. Pod pojmem veřejně pří-
stupná akce se rozumí taková akce, 
kterou může navštívit kdokoli, aniž 
by byl osobně pozván pořadatelem 
akce - tedy diskotéky, taneční zába-
vy, rokové koncerty atd. Dalším ur-
čujícím znakem, ale nikoli bezpodmí-

nečným, je zaplacení vstupného - jeli 
vyžadováno.

V případě, že pořadatel akce hod-
lá mít veřejnou akci přes vyhláškou 
upravený časový limit (ve všední 
dny 22.00 hod, v pátek, sobotu a den 
předcházející dni pracovního klidu 
24.00 hod), musí požádat Zastupi-
telstvo o souhlas s pořádáním tako-
vé akce. 

Cílem vyhlášky tedy není ukončit 
plesy nebo myslivecké noci, které ny-
ní budou potřebovat „formální“ po-
volení. Cílem je mít pod kontrolou 
pořádání veřejných akcí na katastru 
obce, které mají například hlučnou 
reprodukovanou hudbu nebo svým 
charakterem mohou způsobovat na 
obci problémy například s veřejným 
pořádkem. Obec má mimo jiné i prá-
vo již povolenou akci v průběhu je-
jího pořádání ukončit v případě, že 
bude porušovat podmínky povolení. 

Tato vyhláška v žádném případě 

neupravuje otevírací dobu místních 
pohostinství a restaurací. Otevírací 
doba je výlučně na provozovatelích. 
Provozovatel samozřejmě ve svém 
vlastním zájmu musí dodržovat ve-
řejný pořádek a minimalizovat rušení 
nočního klidu plynoucího ze zákona 
o ochraně veřejného zdraví, kde jsou 
stanoveny přípustné limity hluku, vi-
brací a způsob jejich měření. 

Dále se vyhláška nevztahuje na 
pořádání soukromých akcí (naroze-
niny, oslavy, svatby, rozlučky se svo-
bodou atd.) konajících se například 
v myslivně, v hospodě, ve sklepě  ne-
bo u někoho na dvoře. Rušení noční-
ho klidu jednotlivci na soukromých 
akcích je přestupkem podle zákona 
č. 200/1990 Sb., o přestupcích. Tako-
vé rušení nočního klidu musí být sa-
mozřejmě správním orgánem  bezpo-
chyby prokázáno.

David Foldyna

Pár slov na vysvětlenou...



V období od 1. 1. 2010 do 31. 12. 2010 
bylo na bývalém Obvodním oddělení  
Policie ČR Velké Pavlovice (8 obcí a 2 
města – 16 350 obyvatel) evidováno 305 
přestupků a 215 trestných činů. Nejví-
ce jsou přestupky a trestní činností za-
tížena města Velké Bílovice, Velké Pav-
lovice, ale také obce Rakvice a Bořetice.

V trestné činnosti převažuje obec-
ná kriminalita, a to především majet-
ková trestná činnost. Nejrozšířenější 
jsou krádeže prosté (krádeže motoro-
vých vozidel a věcí v nezajištěných 
objektech) a krádeže vloupáním (do 
motorových vozidel, rodinných dom-
ků, fi remních objektů , obchodů a re-
stauračních zařízení). Ve většině těch-
to případů se však majitelé chovají ne-
zodpovědně, neboť ponechávají cenné 
věci na viditelných místech uvnitř vo-
zidla či bez jakéhokoliv zabezpečení. 
Zájmem pachatelů jsou především vě-
ci, které lze snadno zpeněžit nebo je lze 
užít pro vlastní potřebu – alkohol, ci-
garety, cukrovinky, nářadí téměř všeho 
druhu, elektronika, autorádia s přehrá-
vači, doklady osobní i od motorových 
vozidel, peníze, šperky a jiné cennosti.

Množí se však také delikty, kterých 
se pachatelé dopouštějí na dětech, se-
niorech a osobách s různým druhem 

zdravotního postižení. Delikventi 
využívají jejich důvěřivosti či bez-
brannosti, a tyto osoby jsou tak pro 
ně snadným terčem.

Rovněž se množí krádeže vlou-
páním do novostaveb rodinných 
domů, kdy pachatelé využívají ne-
přítomnosti majitelů a také snadné 
dostupnosti objektu.  

Ve sledovaném období byly ve 
služebním obvodu prošetřovány 
i velmi závažné trestné činny jako 
loupež dle § 173 trestního záko-
níku, vydírání dle § 175 trestního 
zákoníku, týrání osob ve společ-
ně obývaném bytě nebo domě dle 
§ 199 trestního zákoníku a nebez-
pečné vyhrožování dle § 353 trest-
ního zákoníku.

Práci policistů by velmi pomohlo, 
kdyby si občané všímali různých po-
dezřelých osob či nezvyklých situací 
a ihned o nich Policii ČR informovali, 
neboť lidská lhostejnost není v těch-
to případech na místě. Každý z nás se 
může stát obětí trestného činu a bude 
následně očekávat pomoc od spoluob-
čanů.

K 31. 12. 2010 Obvodní oddělení Vel-
ké Pavlovice zaniklo a stalo se Policej-

ní stanicí podřízenou Obvodnímu od-
dělení Hustopeče, na němž je nadále 
zachována služba po dobu 24 hodin.
V případě nepřítomnosti hlídky je 
možné volat na výjezdový mobil-
ní telefon 725 113 410, dozorčí službu
v Hustopečích na telefon 974 632 741 
nebo v závažných případech tísňovou 
linku 158.

Výtah ze zprávy npor. Mgr. Jiřího Otáhala, 

vedoucího oddělení
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TRESTNÁ ČINNOST V OBCÍCH

OBEC ROK 2010
Velké Pavlovice 42
Velké Bílovice 46
Němčičky 14
Bořetice 26
Kobylí 16
Vrbice 9
Rakvice 27
Zaječí 21
Přítluky 9
Nové Mlýny 5

(ze zprávy bývalého Obvodního oddělení PČR Velké Pavlovice o bezpečnostní situaci za rok 2010)

Zloděje lákají hlavně věci, 
které lze snadno zpeněžit

Potíže s parkováním u školy 
jsou snad minulostí...

Osm nových parkovacích míst mohou od září letošního roku využívat rodiče rakvických školáků a předškoláků. U ob-
jektu základní školy bylo totiž přes prázdniny zbudováno nové parkoviště, které snad vyřeší ranní dopravní zácpy
v ulici U Měšťanky.
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Obec Rakvice připravuje podání žádosti na Státní fond 
dopravní infrastruktury o poskytnutí fi nančního příspěvku 
na opravu chodníků kolem komunikací, které nespadají do 
vlastnictví obce. Jedná se asi o 4 km chodníků v horní části 
Náměstí, ulici Nádražní a Dolní.

Počítá se i s vybudováním bezbariérových přístupů, které 
poslouží tělesně handicapovaným občanům a rovněž  zajistí 
dobrou dostupnost techniky k zimní údržbě.

Ve fázi jednání je smlouva mezi Jihomoravským krajem a Obcí 
Rakvice o právu provést stavbu „Chodník k ČD a parkoviště“. 
Rakvické zastupitelstvo již smlouvě dalo zelenou a čeká se na 
ofi ciální vyjádření Jihomoravského kraje, vlastníka pozemku.

Přibudou další opravené chodníky?

V polovině srpna proběhlo v Přítlukách výběrové řízení na dodavatele pro stavbu rozhledny na Přítlucké hoře. Zakázku 
získala společnost Teplotechna Ostrava, která plnila funkci dodavatele také u rozhledny Slunečná ve Velkých Pavlovicích.  
S vlastní stavbou se začne  na podzim, termín dokončení je plánován na květen 2012.

V tom, jak se bude rozhledna jmenovat, nemají zatím představitelé tří zúčastněných obcí jasno. Pokud máte tip na její název, 
zašlete jej na podatelna@rakvice.cz. Třeba zrovna váš nápad uspěje.   

Od Obce lze zapůjčit drtič na dřevní odpad 
Obec nabízí občanům zapůjčení stroje značky Shredder S 7000 na drcení 

keřů a větví při kácení v katastru obce.
Sazba za použití drtiče biomasy včetně zaškolené obsluhy a je stanovena 

na 740,- Kč včetně DPH za 1 motohodinu provozu a paušálních 70,- Kč za 
přistavení a odstavení stroje.

Proběhne další fáze pozemkové úpravy
21. září proběhne v sále sokolovny úvodní jednání  zpracovatele 

(Agroprojekt Brno) a zadavatele pozemkových úprav (Pozemkový 
úřad Břeclav) s vlastníky pozemků na katastrálním území Rakvic. 
Pozemková úprava se týká pozemků mimo zastavěné území – netýká 
se viničních tratí, kde již byla pozemková úprava provedena. Na tomto 
jednání budou vlastníci blíže seznámeni s cíli pozemkové úpravy a
z řad vlastníků bude zvolen sbor zástupců. 

Promítací plátno v zasedací síni
V rakvické zasedací místnosti je nově nainstalován dataprojektor 

a na čelní stěně výsuvné plátno. Občanům, účastnícím se zasedání 
Zastupitelstva či nejrůznějších přednášek, tak díky tomu mohou být 
informace doplňovány prezentací obrázků či fi lmem.

Se stavbou rozhledny na Přítlucké hoře 
se začne už na podzim

MÍSTO
NADMOŘSKÁ 

VÝŠKA
VÝŠKA 

ROZHLEDNY VÝŠKA OCHOZU

Přítlucká hora 292 metrů 27,4 metrů 21,6 metrů
Minaret Lednice 175 metrů 60 metrů -----
Slunečná Vel. Pavlovice 225 metrů 18,6 metrů 15 metrů
Kraví Hora Bořetice 272 metrů 14 metrů -----
Nedánov Boleradice 368 metrů 26 metrů -----
Zimarky Velké Bílovice (Hradištěk) 262 metrů ----- -----
Děvín - Pálava 555 metrů ----- -----

Vyjede do 
rakvických ulic 
zametací vůz?

Obec Rakvice podala Státnímu 
fondu životního prostředí žádost 
o poskytnutí dotace na pořízení 
samosběrného zametacího stroje k 
údržbě komunikací. Předpokládaná 
investice je 2 730 000 Kč, spoluúčast 
obce 10%.

ROZHLEDNY A VYHLÍDKY V OKOLÍ
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Během prázdnin se v areálu základní a mateřské školy stavělo a opravovalo. Bylo vybudováno nové 
parkoviště (viz str. 9), v mateřské škole nahradila dřevěná okna, která defi nitivně dosloužila, okna plastová 
a v hlavní (staré) budově základní školy byly zrekonstruovány kanceláře zástupce ředitele a účetní a chodby ve 
2. a 3. patře (elektroinstalace, omítky, obložení stěn a stropů, vymalování).

Úpravy interiéru ZŠ a MŠ

V červnu vyrostla ve spodní části zahrady základní školy 
(naproti Janami) výstava kamenů s popisnými tabulkami. 
Soubor nerostů a hornin, který si u plotu mohou prohléd-
nout i kolemjdoucí, slouží jako názorná pomůcka pro potře-
by výuky zeměpisu a přírodopisu. 

Exponáty přivezla ze svých pracovišť v Čechách a na 
Moravě společnost Českomoravské štěrkovny, která zajistila 
i odbornou pomoc při popisu jednotlivých kusů. Sbírka byla 
doplněna horninami z okolí Rakvic a Přítluk.

Záměrem školy je geologickou stezku průběžně doplňo-
vat o další typické ukázky hornin a zpřístupnit tak žákům 
mnohdy nezáživné učivo o neživé přírodě.

Geologický koutek ve školní zahradě

V současné době připravuje Obec 
čtyři projekty, na které podala nebo do 
konce roku podá žádosti o přidělení 
dotací z fondů EU. Finanční výbor ve 
spolupráci se starostou obce připravil 
ke schválení Zastupitelstvu následují-
cí projekty:

1) Zateplení sokolovny – Investice 
do zateplení sokolovny je odhado-
vána na cca 2 mil korun. V současné 
době je podána žádost a vzhledem 
ke stanoveným podmínkám je před-
poklad získání dotace ve výši 90 % 
z uznatelných nákladů.  Oznámení 
o získání dotace operačního progra-
mu životní prostředí očekáváme ke 
konci tohoto roku.

2) Vyčištění a údržba meliorač-
ního systému – Jedná se o zlepšení 
funkčnosti melioračního systému 
na katastru obce Rakvice, který je 
zejména v horní části obce nevyho-
vující. Náklady na tento projekt jsou 
odhadovány cca na 4 mil korun a výše 
dotace až 50 %. Žádost o dotaci bude 
podána na podzim tohoto. 

3) Penzion pro seniory – Odhado-

vané náklady činí 60 mil korun. Tato 
částka byla stanovena dle cen v roce 
2008 (před ekonomickou krizí), lze 
tedy předpokládat, že cena vítězného 
dodavatele bude nižší než odhadova-
ná cena projektanta. Tato žádost bude 
podána také na podzim tohoto roku 
s tím, že odhadovaná dotace by moh-
la činit až 50 % z odhadované ceny. 
Zároveň nám bylo dotační agenturou 
doporučeno připravit výběrové řízení 
na budoucího dodavatele, tak aby se 
v případě získání dotace mohlo začít 
s realizací tohoto projektu na jaře 
roku 2012. Abychom se nedostali do 
fi nančních problémů, bude mít vý-
běrové řízení odkládací podmínku, 
že v případě nezískání dotace v po-
třebné výši může zadavatel výběrové 
řízení zrušit. 

4) Výstavba a oprava chodníků 
souběžných se silnící III. třídy -  
Zde je možno získat dotace ve výši 
70 % ze Státního fondu dopravní 
infrastruktury. Odhadované náklady 
na opravu výstavby 4 km chodníků 
jsou ve výši 5-6 milionů. Dotační titul 

bude vyhlášen v listopadu 2011.  Na 
nejbližším zasedání Zastupitelstva 
předloží fi nanční výbor projekt ke 
schválení.

Vzhledem k tomu, že je reálná 
šance získat dotace na výše uvedené 
projekty, je potřeba, aby Obec měla 
dostatek fi nančních prostředků na 
dofi nancování zbylé částky projektů. 
V současné době má Obec uloženo 
7 mil. na  spořicím účtu a dalších cca 
11 milionů na běžném účtu. Další pra-
videlné příjmy jsou ještě očekávány 
ve 4. čtvrtletí tohoto roku ze státního 
rozpočtu. Při sestavování rozpočtu na 
příští rok očekáváme  „volné“ peníze 
pro tyto investice ve výši cca 10. mil 
korun. Mimo to má Obec v případě 
zájmu předjednané dlouhodobé půjč-
ky na tyto projekty. Tato varianta bude 
využita jen v minimální míře, tak aby 
Obec byla schopna i nadále plnit své 
závazky a plány do budoucna a nebyla 
odkázána jen na úhradu dluhů. K to-
mu je nutný souhlas Zastupitelstva.

David Foldyna
předseda fi nančního výboru

Obec Rakvice a dotace ze strukturálních fondů EU
(zpráva z činnosti finančního výboru)
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KAM S NÍM?
aneb

Proč se pokyny k třídění plastu mění jako počasí?

 V červnu usedla do ředitelského 
křesla společnosti Hantály Ing. Jana 
Krutáková a vystřídala tak dlouho-
letého ředitele Stanislava Grůzu. 
S novým vedením managementu 
lze očekávat i novou strategii v se-
paraci odpadů. A tak jsme společně 
s předsedkyní rakvické komise pro 
životní prostředí, MUDr. Jitkou 
Hlavňovskou, položily inženýrce 
Krutákové  několik otázek týkají-
cích se této problematiky. 

Paní ředitelko, jak je to tedy 
s tříděním a využitím směsných 
plastů?

Směsné plasty – to je dlouholetý 
problém nejen České republiky. 
Není totiž jednoduché najít zpra-
covatele směsného plastového od-
padu, proto o něj nebývá vždy zá-
jem. Odpad už je dnes obchodním 
artiklem, a tak i zde platí zákon trhu 
- nabídka bez poptávky nefunguje.

Přesto vytříděný směsný plast 
odvážíte. Znamená to tedy, že kon-
čí na skládce?

Ne pokaždé, ale v tuto chvíli bo-
hužel ano.

V některých obcích našeho okre-
su, třeba na Vrbici či v Moravské 
Nové Vsi, občané léta třídí směs-
ný plast do zvláštních pytlů. Jaký 
smysl má tedy potom jejich úsilí?

Před pár lety jsme začali občany 
vést k tomu, aby plast třídili. Lidé 
se to naučili a dnes je pro ně třídění 

plastu samozřejmostí. Jenže najed-
nou se zjistilo, že kromě PET lahví 
nejsme v naší republice schopni 
plast zpracovávat pravidelně. Je 
pak na zvážení každé obce, zda 
v závislosti na momentální situaci 
s odběratelem mění neustále obča-
nům podmínky třídění. Nemyslím 
ale, že je to vhodné. Může se tím 
totiž nadělat více škody než užitku, 
protože lidi tyto neustálé zmatečné 
změny zbytečně zatěžují a mnohé 
pak mohou od třídění odpadu od-
radit nadobro. 

Jsou obce, a k nim patří i zmiňo-
vaná Vrbice či Moravská Nová Ves, 
v nichž je třídění odpadu nastaveno 
nastálo, bez ohledu na to, zda je mo-
mentálně o směsný plast zájem či ni-
koliv. Občas se totiž přece jen nějaký 
ten odběratel najde, navíc věřím, že 
do budoucna se situace zlepší, a byla 

by veliká škoda, aby se zbytečně vy-
tratilo to, co se lidé roky učili. Ještě 
před dvěma lety byl problém sehnat 
někoho, kdo by si odebral vytříděné 
PET lahve. A podívejte, dnes je situ-
ace úplně jiná, zájem zpracovatelů 
o PET lahve stoupá...

Podle vašich slov věříte, že se 
situace se zpracovateli směsného 
plastu zlepší. Máte na mysli něja-
kou konkrétní společnost?

První společnosti, které plastový 
odpad zpracovávají, se již začínají 
objevovat. Nechci předbíhat, proto-
že vše je ve fázi jednání, ale jedna je 
třeba v Brně. Získává z plastu gra-
nulát k výrobě vodovodních trubek. 
Směsný plast, který odebírá, si však 
musí ještě sama dotřiďovat, protože 
ne každý plast je vhodný pro další 
zpracování.

Jaké plány má společnost Hantá-
ly do budoucna?

Jednou z priorit společnosti je 
samozřejmě najít pravidelné odbě-
ratele již zmiňovaného směsného 
plastu.

Dále jsme ve spolupráci se Svaz-
kem obcí Čistý jihovýchod podali 
žádost k získání dotace na vybu-
dování kompostárny, na niž bude 
následně navazovat systém třídění 
rostlinného odpadu v domácnos-
tech. Pokud se vše podaří, od roku 
2013 bychom pak kromě dnes běžně 
separovaného odpadu měli třídit 
i rostlinný odpad z veřejných ploch 

Stejně jako na většině míst naší republiky jsme si i v Rakvicích zvykli třídit odpad. A to tak poctivě, že ne-
jen ve statistikách svozové oblasti Hantály, ale i v Jihomoravském kraji zaujímáme v množství jeho vytřídění 
přední příčky.

Papír již automaticky házíme do modrého pytle, PET lahve do bílého a těžko budeme hledat v Rakvicích 
někoho, kdo neví, že nápojové kartony patří do pytle oranžového. Jenže co s ostatním, tzv. směsným plastem? 

Instrukce jak „třídit“ směsný plast se mění častěji než počasí. Chvíli patří k PET lahvím, pak do popelnice, 
výjimku ovšem mají sáčky, igelitky a fólie. Poté si kelímky od jogurtů vybojují místo u nápojových kartonů a 
záhy k nim mohou dokonce i plastové obaly od drogistického zboží. Mezitím ovšem privilegium společného 
pytle s PET lahvemi igelitky ztratí, načež o svoje místo u nápojových kartonů přĳ dou nejen lahve od šamponů 
a pracích prostředků, ale dokonce i kelímky od jogurtů. A tak poctivý rakvický třídič buď bedlivě sleduje no-
vinky v odpadovém zpravodajství, nebo mu neustálé změny vezmou k třídění chuť.

V současné době nesmí směsný plast do žádného pytle. Občanovi je dovoleno zaběhnout s ním na sběrný 
dvůr a uložit jej do kontejneru s označením SMĚSNÝ PLAST. V praxi je tedy jediným řešením popelnice. 

Pokyny, jak odpad třídit, přicházejí jednak od vedení společnosti Hantály, částečně jsou však i záležitostí 
obce. Obec si může například najít jiného (výhodnějšího) odběratele konkrétního vytříděného artiklu či roz-
hodnout o tom, zda poskytne občanům k třídění odpadu kontejnery, nebo pytle.

(rozhovor s Ing. Janou Krutákovou – ředitelkou společnosti Hantály)
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a domácností – trávu, štěpku, dře-
vo... Záměr je rozdělen celkem do 
tří etap – vybudování centrální 
kompostárny ve Velkých Pavlovi-
cích, v druhé etapě by došlo k vy-
bavení domácností v obcích svozové 
společnosti nádobami na rostlinný 
odpad, v konečné fázi bychom pak 
obce dovybavili velkoobjemový-
mi kontejnery na veřejnou zeleň, 
hřbitovní zeleň apod. Nutný bude 
samozřejmě nákup svozových aut. 
Smyslem tohoto třídění je jednak 
naplnit podmínky očekávané bu-
doucí legislativy a odlehčit skládce, 
neboť vizí politiky EU je nepovolo-
vat od roku 2013 zakládání nových 
skládek. Abychom tedy vydrželi co 

nejdéle, musíme systém ukládání 
odpadu regulovat.

Kolik procent odpadu vyváže-
ného na skládku tvoří rostlinný 
odpad?

Celých 30 %.  Z výzkumů vy-
plývá, že je to v průměru 100 kg na 
osobu za rok. 

Tak vysoké číslo bych nečekala...
Je to tím, že i na vesnicích klasické 

zahrady a záhony se zeleninou mizí 
a střídají je bazény, trávníky, okras-
né keře... Lidé nemají kde rostlinný 
odpad zužitkovat. 

Co nového ještě chystáte?

Jednotlivým obcím bychom chtě-
li ještě do konce roku poskytnout 
možnost výběru tzv. balíčku služeb, 
oslovit je výhodnou nabídkou tak, 
aby byly více motivované, mohly 
si zvolit službu, která jim vyhovuje,
a nedávaly před námi přednost ji-
ným odběratelům. Součástí balíčků 
by měla být i odborná a metodická 
pomoc našim akcionářům při vede-
ní sběrných dvorů, evidence, výka-
zů apod.

Paní ředitelko, děkujeme za 
rozhovor a přejeme nejen Vám, ale 
i obcím a městům Břeclavska, aby 
se Vám v nové funkci dařilo. 

HaM

INSTRUKCE  K  TŘÍDĚNÍ  PLASTU
BÍLÉ   PLASTOVÉ   PYTLE

ANO NE
PET LAHVE - bílé, modré, zelené, žluté - i od mléka

(před uložením zmáčknout nebo sešlápnout)
láhve od olejů

POPELNICE  či  KONTEJNER NA SBĚRNÉM DVOŘE
OSTATNÍ  (SMĚSNÝ) PLAST – sáčky, igelitové pytle a tašky, plastové přepravky všech druhů a barev, 

plastové kanystry, polystyrén, balicí fólie, láhve a obaly od čisticích prostředků

V červnu získala naše obec od generálního ředitele společnosti EKO-KOM 
Osvědčení o úspoře emisí za rok 2010. 

Díky rozvoji a provozu tříděného sběru a recyklace využitelných složek 
komunálních odpadů, včetně obalových, přispěla obec Rakvice ve spolupráci 
se společností EKO-KOM ke zlepšení životního prostředí a snížení „uhlíkové 
stopy“, a to úsporou emisí CO2 84,578 tun a úsporou energie 2 055 526 MJ.

Osvědčení o úspoře emisí 
pro Rakvice

Jak je vidět, jsou i tací, kteří pojali třídění odpadu velmi svérázným 
způsobem. Snímek dole je pořízen u kontejnerů na sklo naproti soko-
lovny, fotografi e napravo pocházejí z polní cesty mezi rakvickým a 
velkobílovickým katastrem.

A tak si tu žijeme...
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Níže uvedený dopis od pana Petra Kalužíka, vedoucího skládky společnosti Hantály, upozorňuje také na 
nekázeň při ukládání směsného komunálního odpadu do popelnic.

Odpadky je nutné ve smyslu zákona o odpadech třídit na jednotlivé druhy – sběrný dvůr na to vybavený máme. 
Do popelnic a velkoobjemových kontejnerů patří pouze KOMUNÁLNÍ ODPAD. Nebezpečný odpad, pneumatiky, 
odpad z azbestu apod. se  ukládá odděleně.

Za ukládání nebezpečného odpadu, azbestu a pneumatik 
do popelnic hrozí společnost Hantály nepřijetím na skládku

VÁŽENÍ OBCHODNÍ PARTNEŘI,

v poslední době se stále častěji stává, že komunální odpady a stavební odpady ze sběrných dvorů přiveze-
né k uložení na skládku obsahují i nebezpečné odpady (nádoby od barev, chemikálií apod.), odpady z azbestu 
a pneumatiky. Vzhledem k této skutečnosti si Vás dovolujeme upozornit na zákonné povinnosti při nakládání 
s nebezpečnými odpady, s odpady z azbestu a pneumatikami.

NEBEZPEČNÉ ODPADY
- Míšení nebezpečných odpadů navzájem nebo s ostatními odpady, látkami nebo materiály je zakázáno. Přípustné je pouze ve 

výjimečných případech, a to se souhlasem krajského úřadu příslušného podle místa nakládání s odpady. Pokud již došlo ke smíšení ne-
bezpečných odpadů navzájem nebo s ostatními odpady, látkami nebo materiály, musí být provedeno jejich roztřídění, je-li to technicky a 
ekonomicky proveditelné a je-li to nezbytné pro zajištění ochrany životního prostředí a zdraví lidu. Tato povinnost se nevztahuje na míšení 
nebezpečných odpadů, pro které je vydán souhlas krajského úřadu.

- Původce a oprávněná osoba jsou povinni pro účely nakládání s odpadem zařadit odpad do kategorie nebezpečný, je-li 
a) uveden v Seznamu nebezpečných odpadů uvedeném v prováděcím právním předpise, nebo
b) smíšen nebo znečištěn některou ze složek uvedených v Seznamu složek, které činí odpad nebezpečným, nebo
c) smíšen nebo znečištěn některým z odpadů uvedených v Seznamu nebezpečných odpadů uvedeném v prováděcím právním před-

pise.
- Má-li odpad jednu nebo více nebezpečných vlastností, jsou původce a oprávněná osoba, která s odpadem nakládá, povinni zařadit 

tento odpad jako nebezpečný a nakládat s ním jako s nebezpečným.
- Nebezpečné odpady jsou ukládány na samostatnou skládku nebezpečných odpadů (odděleně).

ODPADY Z AZBESTU
- Odpady z materiálů obsahujících azbest musí být sbírány a odstraňovány z pracoviště v utěsněných obalech označených nápisem 

upozorňujícím na obsah azbestu – Naříz.vlády 178/2001 Sb., § 21, odst. (6), písm. c).
- Odpad přĳ ímaný na skládku nesmí obsahovat jiné nebezpečné látky než vázaný azbest (vlákna vázaná pojivem nebo odpad z azbestu 

zabalený v utěsněných obalech) – Vyhl.č.297/2005 Sb., § 7, odst. (1), písm. b).
- Odpady musí být upraveny, zabaleny, případně po uložení na skládku okamžitě zakryty – Zák.č.185/2001 Sb., § 35, odst. (2).

PNEUMATIKY
- Pneumatiky od osobních vozidel – bez disků (max. do velikosti AVIA) jsou odebírány pouze jako technologický materiál pro tech-

nické zabezpečení a uzavírání skládky v souladu s Provozním řádem skládky. 
- Musí být přivezeny tak, aby je bylo možno uložit odděleně od ostatního odpadu.

Společnost HANTÁLY bude v těchto případech postupovat v souladu s platnou legislativou. To znamená, že odpad 
bude zařazen jako nebezpečný a takto i zpoplatněn, případně nebude odpad na skládku přĳ at a bude vrácen k roztřídění. 

Děkujeme za pochopení a zajištění respektování výše uvedených požadavků. 

S pozdravem, Petr Kalužík – vedoucí skládky.
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Původ a nejvyšší kvalitu vína nově garantuje značka VOC – vína 
originální certifi kace. Podmínky pro udělení označení VOC stano-
vují, jak musí být tato vína vyrobena a uváděna do oběhu. 

Přísná kritéria, jak má typické víno pocházející z konkrétního 
regionu vypadat, si určují sami vinaři a na dodržování nastavených 
pravidel pak dohlížejí. Každý nový člen sdružení se jimi musí beze 
zbytku řídit. Jde například o způsob hospodaření ve vinici, minimál-
ní cukernatost hroznů, omezený výnos na hektar, výhradně ruční 
sběr hroznů nebo maximální objem láhví, které musí uzavírat kva-
litní korkový uzávěr. 

Podle mnohých vinařů je to další krok k systému hodnocení vín, 
který se zaměřuje na místo původu a kvalitu, a je typický pro Francii 
nebo Itálii. Stávající germánský systém oproti tomu stojí na klasifi ka-
ci podle cukernatosti hroznů. 

Vína s označením VOC si prosadili  poprvé vinaři na Znojemsku, 
od ročníku 2011 bude možné nalézt na lahvích i nálepku VOC Miku-
lov a uznáno bylo také VOC Modré hory. 

Spotřebitel tato vína pozná podle identifi kační známky kolem 
hrdla láhve.

VOC ZNOJMO
Vína s označením VOC Znojmo mohou být vy-

robena pouze z odrůd Sauvignon, Ryzlink rýnský, 
Veltlínské zelené a jejich cuvée. Cukernatost při 
sklizni musí být nejméně 19 ° NM, výnosy nesmějí 

překračovat 2,5 kg z keře, sběr se provádí ručně, lahve jsou uzavřeny korkovou zátkou, zbytkový 
cukr je povolen do 25 g/l a maximální obsah alkoholu 13,9 %, je zakázáno barikování i dlouhodobé 
zrání na kvasničních kalech a vína musí mít typické senzorické vlastnosti znojemské podoblasti. 

VOC MIKULOV
Od ročníku 2011 bude možné nalézt na lahvích nálepku VOC Mikulov. Do systému VOC Mikulov je zařazeno 

sedm odrůd vinné révy – Ryzlink rýnský, Ryzlink vlašský, Rulandské bílé, Rulandské šedé a Rulandské modré, 
Pálava a Svatovavřinecké. Každá odrůda musí splňovat předepsanou barvu, vůni a 
chuť. Kupříkladu po Rulandském modrém jsou vyžadovány „tóny čokolády, rozva-
řeného lesního ovoce“, Ryzlink rýnský by měl zase v chuti vykazovat projev „plný, 

svěží, kořenitý, minerální, lehce medový, ovocitý s tóny meruněk, pomerančů…“ 
Členy sdružení je prozatím sedm vinařských fi rem z Mikulovské vinařské podoblasti, a to Petr Marcinčák, Hy-

nek Holánek, Vojtěch Huserek, Vinařství Kovacs, Miroslav Volařík, Vinařství Mikrosvín Mikulov a Sonberk.

VOC MODRÉ HORY
VOC Modré hory bylo uznáno pro červená vína odrůd (a jejich směsí) Frankovka, Svatovavři-

necké a Modrý Portugal, z nichž  bude možné uvádět na trh červená vína po osmnáctiměsíčním 
zrání a mladá rosé vína.  Tady nás zase čeká Frankovka s chutí „svěží, kořenitou, harmonickou, 
čistou bez výrazných dřevitých tónů nebo aroma barikového sudu; s možností harmonicky za-
budované pikantní kyseliny“.

VOC Modré hory momentálně sdružuje 16 vinařů z pěti vymezených obcí (Vinařství Jedlička 
a Novák Bořetice, Vinařství Leoš Horák Vrbice, Patria Kobylí, Vinařství Baloun Velké Pavlovice a 

další). Jedná se o obce Bořetice, Kobylí, Němčičky, Velké Pavlovice, Vrbice. Předsedou sdružení je Jan Stávek.

VOC PÁLAVA
V současné době se 

připravuje také označe-
ní VOC Pálava pro Ryz-
link vlašský z vrcholku 
Pálavy. Víno z něj je prý 
originální a neopakova-
telné. 

Na trh přicházejí první moravská 
vína se známkou původu VOC

Miloš Michlovský,
letošní bronzový Vinař roku,

vstoupil do Síně slávy 
Po titulu Vinařství roku 2009 si 

společnost Vinselekt Miloše Mich-
lovského připsala na svůj vrub další 
velký úspěch. Na letošním ročníku jiné 
prestižní soutěže - Vinař roku - získala 
bronz a Miloš Michlovský vstoupil do 
Síně slávy českého a moravského vi-
nařství.

Vinařem roku 2011 se stal Miroslav 
Volařík z Mikulova, stříbrná příčka pat-
ří Vinařství Kosík z Tvrdonic.
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Letošním hodům zpočátku počasí 
moc nepřálo. Kvůli silnému dešti 
se stavění máje muselo posunout 
ze čtvrtka na pátek a „búdu“ kluci 
stavěli v noci na sobotu. Nakonec se 
ale vše stihlo připravit včas. 

Celé tři dny nám vyhrávala de-
chová hudba Zlaťulka. Hodová 
sobota se celkem vydařila, i přes 
nízkou teplotu nás pod máju přišlo 
podpořit hodně domácích. V neděli 
jsme se pomodlili na ranní mši. I přes 
všechny nepříznivé předpovědi 
počasí nakonec vydrželo, v pondě-
lí dokonce svítilo sluníčko, takže 
jsme prožili krásné hodové dny. Jen 
těch přespolňáků jezdí rok od roku 
méně! 

Jako každý rok jsme si nejvíce uži-
li hodky, letos s dechovou hudbou 
Bílovčanka. Nejvíce krojovaných za 

celé hody a hodky 
tančilo na „Sladké 
sólo“. Po Sladkém 
sóle následovalo 
„Sólo pro Vaška 
Horáčka“, kterého 
jsme ve žluticách vi-
děli letos naposledy. 
Příští rok už z něj 
bude mužák! 

Děkujeme všem, 
kteří se jakýmkoliv 
způsobem na pří-
pravě hodů podíle-
li, ať už chystáním 
krojů nebo pomohli 
při stavění máje. Děkujeme taky 
pokladním, sponzorům, vinařům, 
Obecnímu úřadu Rakvice a hlavně 
těm, kteří přišli a svou účastí tuto 
tradiční akci podpořili.

Už teď Vás srdečně zveme na 
Kateřinské hody, které se konají 
26. listopadu od 20:00 hodin v sále 
rakvické sokolovny. K tanci a posle-
chu bude hrát Túfaranka.

 Stárci a chasa

Hody, milé hody, už jsem dohodoval...

 Ve dnech 12. – 25. června pro-
běhlo v areálu společnosti Vinselekt 
Michlovský pod názvem Víno a ka-
meny první sochařské sympozium, 
a to s mezinárodní účastí. Na letní 
setkání sochařů v Rakvicích se sjeli 
čtyři výtvarníci – z České republi-
ky, Polska, Maďarska a Slovenska. 
V hodovou sobotu byla předáním 
soch akce slavnostně zakončena. 

Protože ofi ciální katalog sympo-
zia bude vydán až koncem tohoto 
roku, přinášíme Vám předběžně 
alespoň pár informací o umělcích a 
jejich kamenných dílech, která byla 
rozmístěna v naší obci i jejím okolí...

Polák Bogdan Wajberg žĳ e a pra-
cuje v Lodži jako profesor tamní 
umělecko-průmyslové univerzity. Je 

autorem sochy na Náměstí. Ta před-
stavuje sud, bečku (foto na  titulní 
straně Rakvického zpravodaje), což 
je jeden z prvků, který charakterizu-
je jižní Moravu, a má se stát místem 
setkání turistů i místních občanů.

Slovenský výtvarník Patrik Ko-
vačovský působí jako vedoucí so-
chařského ateliéru na Vysoké škole 
výtvarných umění v Bratislavě. 
Účastnil se několika mezinárodních 
sympozií a výstav, v roce  1996 zís-
kal na Slovensku cenu Výtvarník 
roku. Jeho dílo znázorňuje kvasinku 
v procesu dělení, ale také tvar artés-
ké studny. Kámen byl použit z lomu 
Mokrá-Horákov, který se nachází 
kousek za Brnem. Jeho socha je rov-
něž umístěna na rakvickém Náměstí.

Na přítluckých terasách se tyčí 
49. rovnoběžka, jejíž autorem je 
Martin Kuchař, akademický sochař 
žĳ ící v Ostravě. A co má název díla 
společného s vínem? Tato socha cha-
rakterizuje krajinu, v níž se protínají 
vinice a 49. rovnoběžka.

Před objektem společnosti Vinse-
lekt najdeme poslední ze čtyř soch. 
Je vytvořena za dvou kamenů a ru-
munský výtvarník Lászlo Lugossy, 
dnes žĳ ící v maďarském Veszpré-
mu, ji pojmenoval Wine-fancier fri-
ends. Tato socha má rozdávat radost 
všem přátelům a milovníkům vína, 
pro které je setkání u pohárku potě-
šením.

Lenka Michlovská a HaM

Mezinárodní účast  na sochařském sympoziu v Rakvicích

49. rovnoběžka                                         Wine-fancier friends                                     Dělící se kvasinka
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POZVÁNÍ NA KULTURNÍ AKCE
ŘÍJEN
8. října Putování s broučky Náměstí Ymca Brno, klub  Rakvice

 LISTOPAD
25. listopadu Kateřinská výstava mladých vín sokolovna Víno Rakvice
26. listopadu Kateřinské hody sokolovna stárci a chasa
PROSINEC

1. prosince Slavnostní rozsvícení vánočního stromu u OÚ 
a předvánoční jarmark Náměstí ZŠ Rakvice + OÚ Rakvice

YMCA BRNO – KLUB RAKVICE

Vás srdečně zve
na

PUTOVÁNÍ S BROUČKY
v sobotu 8 října 2011

Sraz v 18:00 u kašny na Náměstí v Rakvicích.

Večerní procházku s lucerničkami 
zakončíme společným opékáním špekáčků ve dvoře sokolovny.

Díky Žerykovi, 
který vyčenichal krabici se starými fotografi emi  

a  mnoha dalšími zajímavostmi, 
Vám Hurvínek vylíčí, jak se přihodilo,  

že je tu s námi už 80 let.

Spejbl, Hurvínek a Mánička
 zvou všechny děti, ale i širokou veřejnost  

na  interaktivní výstavu s názvem

slovo má Hurvínek,  
která proběhne 

3. a 4. listopadu 2011
v rakvické sokolovně.
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Letošní tábor se nesl v duchu pohádek a krásného slunečného počasí. Tropické letní počasí si děti užívaly při hrách 
v bazénu. Nechyběl ani tradičný výlet na hrad Bítov a fotbalový zápas proti mužstvu FC Police. Táborový tým FC 
Prcek vyhrál nad domácími 11:3. 

Ráda bych poděkovala všem, kteří se podíleli na organizaci a zdárném průběhu letošního tábora. Příští rok tábor 
proběhne opět na Kláskově mlýně. Těší se na vás vedoucí, praktikanti a ostatní táborníci.

Letní tábor  „Z pohádky do pohádky“ 2011

Zlatka Smutná - YMCA BRNO, KLUB RAKVICE  (www.ymca-rakvice.cz)

                 Co se nestihlo do uzávěrky...

Paní Barbora Pacalová z ulice Nádražní vě-
novala obci před několika lety kmen platanu, 
který byl uložen ve dvoře sokolovny. Dřevo 
již dobře vyschlo, a tak se jej od 7. září „ujali“ 
tři umělečtí řezbáři. Veřejnost měla  možnost 
do dvora sokolovny zajít, výtvarníky osobně 
poznat a podívat se, jak takové dílo vzniká.

Před uzávěrkou Rakvického zpravodaje 
nebyli ještě řezbáři s prací hotovi, ve dřevě 
však již byla patrná řezba raka pod vinnými 
hrozny, z nichž vykukuje hlava kozla. 

Přinášíme vám alespoň fotografi i z prů-
běhu akce a informace doplníme v prosinco-
vém čísle čtvrtletníku.

Umělečtí řezbáři v Rakvicích



CO SE DĚJE U SOUSEDŮ 22

Na místě historického centra v Přítlukách vrcholí v těchto 
dnech rekonstrukce bývalé výrobny vín a provozovny vinař-
ského družstva Vinopa. Vyrůstá zde komplex objektů vinařské 
výroby a vinařské turistiky - Vinařsko-turistický areál Přítluky 
(VTA), sídlo společnosti Vinařství Přítluky. 

Jak se můžeme dočíst na webových stránkách www.vinars-
vipritluky.cz, lze zde v blízké budoucnosti využít různých 
typů ubytování. Ubytovaní hosté, ale také externí návštěvníci a 
náhodní turisté si budou moci prohlédnout historické sklepení, 
ochutnat vína ve vinném šenku, posedět v degustačním sklepě či 
podniknout exkurzi přímo do výroby nebo si vyzkoušet práci na 
vinici. Pro zájemce budou připraveny víkendové kurzy degusta-
ce vín a další relaxační programy s vinařskou tématikou. Součás-
tí odpočinkové zóny bude vinotéka s infocentrem.

Vinařsko-turistický areál v Přítlukách přivítá
brzy první návštěvníky

Velkopavlovičtí vracejí svému „Zámečku“ původní tvář
Rozsáhlou a náročnou rekonstrukcí prochází velkopavlovický 

„Zámeček“. Původně renesanční tvrz ze 17. století přestavěli 
později Habsburkové na barokní zámek, ten byl však bohužel 
v novodobé historii několikrát necitlivě „zmodernizován“ řadou 
dalších „majitelů“. 

Během několika posledních měsíců se z omšelé budovy 
vyloupl architektonicky zajímavý objekt, který řadu let ukrýval 
vzácné stropní obloukové klenby či arkády lemující vnitřní 
nádvoří.

Za zámečkem se kdysi rozkládaly i rozsáhlé zahrady, rybníky 
a park, který se prý svým vzhledem a charakterem podobal tomu 
lednickému. Na místě zahrad jsou dneska fotbalová hřiště a 
tenisové kurty, z původních rybníků se zachoval jen jeden, podél 

cesty na ulici Nádražní. Stavba podpořená z operačního programu životního prostředí ČR bude dokončena v srpnu 
2012. Vznikne zde cetrum pro environmentální vzdělávání s názvem Ekocentrum Trkmanka. 

Ze Zaječí do Rakvic na kole mezi vinohrady
Od rozhledny na Přítlucké hoře, která má stát již příští rok v červnu, bychom se na kole po zpevněné asfaltové 

cestě měli dostat až do Zaječí, a to k vodojemu poblíž kostela. Pokud Zaječským plán vyjde, vznikne tak cyklostezka, 
která spojí Rakvice, Přítluky a Zaječí, tedy všechny tři obce, jež se na projektu vybudování šestadvacetimetrové 
dřevěné vyhlídky s kovovou konstrukcí podílejí společně.

U Fraumühlu vyrostla „myslivecká“ kaplička
Jako kouzelné místo z pohádky – tak působí na návštěvníky upravený a udržovaný areál kolem Fraumühlu. Přítluč-

tí myslivci se o okolí rybníka pečlivě starají a začátkem léta zde dokonce ze svých zdrojů a vlastními silami vystavěli 
hezkou kapličku. Věnovali 
ji  svatému Hubertovi, pat-
ronu myslivců, a pro vzpo-
mínku do ní uložili jména 
všech členů sdružení, kteří 
se dnešních dnů nedožili. 

Kaplička vyrostla u cyk-
lostezky, a tak se u ní od 9. 
července, kdy byla slavnost-
ně odhalena, zastavují nejen 
náhodní turisté, ale stala se 
i výletním cílem zvědavců

 z okolí.                             HaM



Do života jsme ve třetím čtvrtletí roku 2011 přivítali tyto občánky:

Barbora Bertová
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Tina Drobiličová

Markéta Rampáčková

Dominik Křivánek

Silvie Průdková a Stanislav Ondrůj

Sňatek uzavřeli
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Pasování předškoláků

PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme 

volejbalovému družstvu Sokolíci 
a paní Blance Sedlákové  

za pomoc při přípravě tříd 
před výměnou oken.  

Za úklid mateřské školy po výměně oken 
pak děkujeme maminkám  Marcele Weiglové,  

Romaně Suchyňové, Kateřině Humlíčkové, 
Jindře Ludinové, Silvě Pohankové

a Haně Kašpárkové.

V červnu se děti rozloučily s mateřskou školou pásmem pohádek o zvířátkách, které pro ně připravilo divadlo 
„Paravánek“.

Poté pasoval čaroděj předškoláky, kteří již od září usedli do školních lavic, na prvňáky. Oslava pokračovala 
šipkovanou a procházkou k rybníku, po návratu na školní zahradu čekal na všechny ohýnek a špekáčky. Hezké 
odpoledne  završili předškoláci přespáním ve třídě a prokázali tak svou odvahu. A i když to pro mnohé byla první 
noc bez maminky, zvládli nocování na jedničku. Tak šup do školy!

A tady už máme z předškoláků 
prvňáky...
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Když skončila minulá fotbalová sezona a my jsme byli na druhém místě v tabulce, trochu jsme doufali, že 
bychom mohli postoupit do vyšší soutěže. Jenže jsme to nechtěli zakřiknout, a tak se ani nekonaly žádné oslavy. Tu 
krásnou zprávu jsme se dozvěděli až po ukončení celé sezony. Postup do I.A třídy krajského přeboru! Radost byla 
určitě veliká, ale také jsme měli obavy, jestli to všechno zvládneme. Veliká náhoda nám však přihrála skupinu „B“, 
ve které hrajeme ještě s dalšími šesti mužstvy z našeho okresu, takže si myslíme, že zápasy budou atraktivnější. 
Do I.A třídy se postoupilo po 65 letech, a tak doufáme, že ostudu neuděláme a že přilákáme na naše zápasy více 
diváků. Možná i těch, kteří nám dosud moc nefandili.

Co nového u rakvických fotbalistů...

SK Rakvice 1932 
Brankáři: Tomáš Málek, Radek Cibulka
Obránci: Vladan Prachař, Jan Kadlec, Ondřej Pavlíček, Kamil Vajbar, Antonín 
Chrástek
Záložníci: Michael Ruber, Jiří Juřena, Kamil Prachař, Radek Blažek, Vít Valenta, 
Aleš Vašíček
Útočníci: Radek Pátek, Lukáš Ráztočný
Realizační tým
Trenér: Stanislav Suský, asistent: Jaroslav Konečný, vedoucí mužstva: Libor 
Sláma, masér, kustod, lékař: Libor Gabriel
Vedení klubu
Předseda: Luděk Zlámal, členové výboru: Libor Sláma, Jaroslav Konečný, 
Václav Lukeš, Bronislav Malinka
Letní změny
Přišli: Aleš Vašíček – SR, Ondřej Pavlíček – Sokol Přítluky, Jiří Juřena – Sokol 
Přítluky, Vít Valenta – návrat po roční pauze, způsobené zraněním
Odešli: Stanislav Suský, Lukáš Pohl, Lukáš Švásta, Lukáš Tesařík, Martin 
Mareček, Adam Průdek – všichni Sokol Přítluky, Tomáš Haman – Hlohovec, Erik 
Puc – Slavoj Velké Pavlovice, Petr Gamba – ukončení hostování 

   Pořád se říká, že fotbalisti jen hrají fotbal a nic nedělají. Chtěli jsme to tak trochu vyvrátit, a tak už téměř dva roky 
jsme usilovali o pořádání letního kina na hřišti. To se nám v letošním roce podařilo. Sice nám nezbývalo moc času na 
veškeré zařizování, ale pustili jsme se do toho s vervou a výsledkem byl týden českých fi lmů. 

Ale tak jak se říká, že s počasím nic neuděláš, neudělali jsme ani my a týden letního kina jsme tak trochu přejmenovali 
na týden zimního kina. I když se hrálo poslední týden v červenci, podle počasí to vypadalo tak na listopad. Štěstí, že 
máme krytou tribunu, takže se mohlo promítat i za deště. Děkujeme všem divákům, kteří se přišli na fi lmy podívat a 
protrpěli tu zimu s námi. 

Samozřejmě jsme se snažili zajistit ty nejnovější fi lmy, ale zjistili jsme, že to není tak jednoduché. Moc jsme chtěli 
promítat fi lm Lidice, což se nám v červenci nepodařilo, ale jsme rádi, že můžeme tento fi lm promítat v září, kdy jsme 
se rozhodli ještě pro tři dny letního kina. Promítat se bude od čtvrtka 15. do soboty 17. září. Ve čtvrtek to bude komedie 
Občanský průkaz, v pátek Lidice a na sobotu jsme připravili pohádku pro děti (ale i pro dospělé) Na vlásku. 

   SK Rakvice 1932 není jen „A“ mužstvo dospělých. Máme také mužstvo dorostu, které v této sezoně hraje okresní přebor, 
dále starší žáky, kteří hrají okresní soutěž, mladší žáky, ti hrají okresní přebor, a základna hraje také okresní přebor.

   Tak jako každý sport potřebuje fi nanční podporu, tak ji potřebujeme i my. Jsme rádi, že máme sponzory, kteří nás 
podporují nejen fi nančně. Tímto bychom jim chtěli všem moc poděkovat. Jsou to: Obec Rakvice, Alca plast Břeclav, 
Nábytek Škarek, Mikro spol. s.r.o., Truhlářství Sláma, Čerpací stanice Malinka, KEŠ s.r.o.,Vinařství Binder, Vinařství 
Vajbar, Réva Rakvice, Krůza Aleš – žaluzie, Trafi ka Michal Navrátil, FRAMA a Vinopa Dalibor Průdek.

Za SK Rakvice 1932 -  Michaela Blažková
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48 let, 1 měsíc a 21 dnů ...
Tolik času uplynulo od doby, kdy 

rakvičtí fotbalisté naposledy hráli 
mistrovský zápas v I.A třídě krajských 
soutěží v kopané. Zvítězili tehdy 
3:2 nad Spartakem Slatina, ale ani toto 
vítězství  jim nepomohlo k záchraně 
v tehdejší I. třídě a sestoupili do zno-
vu vytvořené I.B třídy. Z této soutěže 
postoupili v  roce 1960 do nově vytvo-
řené I. třídy z druhého místa zásluhou 
reorganizace soutěží. Spolu s Rakvi-
cemi postoupil Slovan Břeclav – vítěz 
I.B, Sokol Moravská Nová Ves, Sokol 
Charvátská Nová Ves a Jiskra Hrušo-
vany. (Celé období konce padesátých, 
šedesátá a sedmdesátá léta bylo obdo-
bí reorganizací, kdy vznikaly a zani-
kaly různé typy soutěží a tříd). 

Nová struktura soutěží v kopané 
byla následující: I. liga, II. liga, krajský 
přebor, I. třída, okresní přebor, III. 
třída a IV. třída. Rakvice tedy hrály 
čtvrtou nejvyšší soutěž! K tomu, aby 
mohl oddíl kopané vůbec začít sou-
těže, museli hráči splnit výkonnostní 
třídy, lepší získali II. VT, ostatní pak 
III. VT. 

Zde je seznam hráčů, kteří výkon-
nostní třídy splnili a mohli nastupovat 
v mistrovských utkáních, tak jak byli 
uvedeni v ofi ciálním materiálu Kraj-
ského výboru ČSTV – sekce kopané: 
II. VT - Zlámal Ladislav, Blažek Vác-
lav, Blažek Ladislav, Žďárský Václav, 
Průdek Jaromír, Hřiba Miloš, Burýšek 
Miroslav, Pohl  Božetěch,  III. VT - 
Grégr Milan, Rozsypal Mirek, Korčák 
Květoslav, Konečný Josef. Ostatní hrá-
či pak byli na soupisku postupně do-
plňováni. Takže co jméno to Rakvičák, 
žádná posila z cizího oddílu…

Na úvod soutěže přĳ el do Rakvic 
Tatran Poštorná – jeden z nejlepších 
oddílů Břeclavska. Sice jsme prohráli, 
ale jen těsně - 2:3. I druhý zápas jsme 
hráli na domácím hřišti a podařilo se 
nám zvítězit 2:1 nad Sokolem Rajhrad. 
V celé soutěži jsme z 26 zápasů 9 vy-
hráli, 3 remizovali a 14 prohráli, ob-
sadili jsme 9. místo a zachránili jsme 
se. Pro  porovnání s kým jsme hrávali, 
uvádím konečnou tabulku (pro mladší 
generace - do roku 1995 byly za výhru  
pouze 2 body):

I. třída – sk. B ročník 1960-1961
1.   ČKD Blansko   40 b.
2.   Spartak Brněnské Ivanovice    36 
3.   RH Znojmo                    34
4.   Sokol Lanžhot   33
5.   Slovan Břeclav    33
6.   Tatran Poštorná    31

7.   Loko Horní Heršpice    26
8.   Sokol Charvátská N.Ves    24
9.   Sokol Rakvice     21
10. Slovan Hodonín     21
11. Slavoj Mor.Krumlov    20
12. Sokol Rajhrad     20
13. Sokol Moravská N. Ves    18
14. Jiskra Hrušovany       7

Druhý rok v I. třídě jsme zahajovali 
na hřišti Spartaku Husovice, které 
nám bylo dobře známé z brněnských 
zimních turnajů, a zvítězili jsme tro-
chu divokým výsledkem 4:5. V sou-
těži jsme skončili na 10. místě, když 
jsme 10x zvítězili, 3x remizovali a 13x 
prohráli a opět jsme se udrželi, i když 
jen velmi těsně.

I. třída – sk. B ročník 1961-1962
1.   Tatran Poštorná  38 b.
2.   ZKL Brno   38
3.   Metra Blansko  35
4.   Sokol Lanžhot  32
5.   Sokol Šlapanice  31
6.   Dukla Mikulov  27
7.   Slovan Břeclav  26
8.   Loko Horní Heršpice 25
9.   Spartak Husovice  24
10. Sokol Rakvice  23
11. Spartak Slatina  23
12. RH Znojmo B  21
13. Dukla Brno   19
14. Sokol Charvátská N. Ves   2

Třetí rok už se nám tolik nevedlo, 
hlavně brněnské oddíly byly teh-
dy hodně silné a tomu odpovídaly 
i výsledky (prohra s KPS Brno B 
1:8, se ZKL 2 x 0:7, s I. Brněnskou 

1:5 a 0:5…). Podařilo se nám 8 zápa-
sů vyhrát, ale zbytek jsme prohráli, 
(jedenkrát dokonce kontumačně, 
protože jsme nepřĳ eli do Vyškova 
k zápasu s B týmem vojáků). Skončili 
jsme předposlední, sestoupili  jsme a 
od té doby jsme tak vysokou soutěž 
nehráli – až tedy letos v sobotu 13. 8.  
(a to je těch 48 let, 1 měsíc a 21 dnů) 
a opět postup z 2. místa v I.B třídě
a začátek opět velmi těžký – doma So-
kol Lanžhot, tým, který kdysi hrával 
i II. ligu. Snad se nám tedy bude v I.A 
třídě dařit, i když dnes už mužstvo 
netvoří pouze Rakvičáci…

I. třída – sk. B ročník 1962 -1963
1. ZKL Brno   45 b.
2. Sp. I. Brněnská  36
3. ČK Blansko   31
4. Sokol Lanžhot  31
5. Sp. KPS Brno B  29
6. Sokol Šlapanice  28
7. Slovan Břeclav  28
8. Dukla Mikulov  28
9. Spartak Husovice  25
10. Spartak Slatina  20
11. Dukla Vyškov B  19
12. Loko Horní Heršpice 16
13. Sokol Rakvice  16
14. Dynamo Valtice  12

Příští rok uplyne 80 let od založení 
oddílu kopané v Rakvicích. Pokud se 
to podaří, chtěl bych k tomuto výročí 
shromáždit výsledky mistrovských 
zápasů v soutěžích a jména hráčů, 
kteří za Rakvice (mužstvo dospělých) 
hrávali. 

Lubomír Skrýval

Mužstvo Sokolu Rakvice ze začátku šedesátých let. Zadní řada zleva: Radek Průdek, Miloš 
Hřiba, Miroslav Rozsypal, Miroslav Burýšek, Milan Grégr. Přední řada zleva: Ladislav Blažek, 
Václav Blažek, Miloslav Foukal, Josef Konečný, Václav Žďárský, Karel Blažek.



Chytrý kozlík
s novým školním 

rokem na vás čekají 
v Rakvickém zpravo-
daji i další tři otázky 

od Chytrého kozlíka. 
Odpovědi můžete zasílat do 30. 

listopadu 2011 na adresu matej-
kova@skolarakvice.cz pod heslem 
„Chytrý kozlík“. Tři vylosovaní vý-
herci obdrží některou z hodnotných, 
bohatě ilustrovaných knih s vyklápě-
cími skládankami a vysouvacími ob-

rázky, jejichž tématy jsou koníci, dino-
sauři a doba ledová. Ostatní soutěžící 
získají jako vždy za správné odpově-
di a účast v soutěži hezký přívěšek na 
klíče. Takže hledejte na obecním we-
bu, ptejte se na OÚ, čtěte Rakvický 
zpravodaj!

Knížky, které do soutěže věnoval 
Obecní úřad Rakvice, za správné od-
povědi z minulého čísla získávají: Ma-
rek Hrdina (2. třída) a Michal Mina-
řík (7. třída). Vítězům gratulujeme!!! 

Milí školáci,

SOUTĚŽNÍ OTÁZKY 
TOHOTO ČÍSLA

1. Rakvice patří k nejteplejším místům v ČR?
Jaká je v naší obci průměrná roční teplota?

2.  Která barva 
na obrázku obecního praporu chybí?

3. V jaké výšce se bude nacházet ochoz 
rozhledny na Přítlucké hoře?

Správné odpovědi z minulého čísla:
1. K 1. lednu 2011 byl  průměrný věk obyvatel Rakvic 40,5 let.

2. Socha Jana Nepomuckého je stará 236 let
 (pochází z roku 1 775).

3. Kolem roku 1800 stála na místě 
dnešního obecního úřadu hospoda.

A jaké na vás čekají ceny?

OKÉNKO ČTENÁŘŮ

Pletení z pediku
Dobrý den, 
chtěla bych poděkovat paní Neuvirtové za akci „Pletení z pediku“ a za 

akci „Lidová řemesla“ - dřevořezba, drátkování, šperky a malování na lát-
ku. Jen je škoda, že se Rakvičtí takovýchto akcí zúčastňují jen málo. 

Soňa Průdková

Paní Soňa Průdková si z pediku upletla krásné slunce
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Miluji dobu zralosti
Všechno je sklizeno

A jen my dva
Tak jako bobule
Na vinici Páně

Čekáme na první mrazíky
Které nám dodají sladkost

Ledového vína

Lubomír Müller
(Láska je všechno, láska je nic)


